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زیستبوم

کشف جدید محققان دانشگاه تهران؛

»کبد« انسان مقصد نهایی میکروپلاستیک ها!
عضــو  زیســت بوم:  گــروه  ســپهرغرب، 
و  کشــاورزی  دانشــکدگان  علمــی  هیئــت 
منابــع طبیعــی دانشــگاه تهــران در تحقیقی 
اکوسیســتم  در  میکروپلاســتیک  عنــوان  بــا 
ناحیه خزری با ردیابی مســیر طی شده توسط 
میکروپلاستیک ها در بدن انسان، دریافت که 
بیشــترین محلی که میکروپلاستیک ها تمایل 

به مهاجرت دارند، کبد است.
دکتــر آرش جوانشــیر خویــی؛ در تحقیقــی 
اکوسیســتم  در  میکروپلاســتیک  عنــوان  بــا 
ناحیه خزری با ردیابی مســیر طی شده توسط 
میکروپلاستیک ها در بدن انسان، دریافت که 
بیشــترین محلی که میکروپلاستیک ها تمایل 

به مهاجرت دارند، کبد است.
وی تصریح کرد: پلاســتیک ها کــه به دلیل 
شــیوه زندگــی انســان امــروز به ســه شــکل 
فلس، رشــته و یا تــوپ درمی آیند در طبیعت 
ازجمله اقیانوس ها و دریاها و در خشــکی ها 
جــذب  جانــوران  ســایر  و  آبزیــان  توســط 

می شود.
عضو هیئت علمی دانشــکدگان کشاورزی 
و منابع طبیعی دانشــگاه تهران با بیان اینکه 
در قطب شمال 6 میلیارد تن میکروپلاستیک 
وجــود دارد، اظهار کرد: پلاســتیک ها به حدی 

در طبیعــت وارد شــده و افزایــش یافته انــد 
کــه حتــی در بدن خــرس قطبی یــک کیلوگرم 
پلاســتیک جذب شــده وجــود دارد و آن را بــا 

خود حمل می کند.
جوانشــیر خویی با اشــاره به اینکه انسان 
جانــوران  گوشــت  از  اســتفاده  خاطــر  بــه 
از طریــق استنشــاق  دریایــی و غیردریایــی و 
ایــن  هــوا،  در  موجــود  میکروپلاســتیک های 
مــواد را دریافت می کنــد، افزود: ایــن مواد از 
طریق دیواره روده جذب و در نهایت وارد کبد 

می شوند.
این تحقیق با توجه به اطلاعات بســیار کم 
در خصوص میزان آلودگی میکروپلاستیک ها 
به خصــوص  داخلــی  آبــی  حوضه هــای  در 
در  مطالعــات  عــدم  و  خــزر  دریــای  جنــوب 
خصــوص موجــودات ایــن منطقه، وجــود یا 
عــدم وجــود، فراوانــی، رنــگ، شــکل و ترکیب 
و  بــدن  آب  رســوب  در  میکروپلاســتیک ها 

موجودات منطقه انجام شده است.
ایــن تحقیــق ثابــت می کند علاوه بــر اینکه 
میکروپلاســتیک ها توانایی جذب آلاینده ها و 
ایجاد اثر تشدیدی سموم در بدن موجودات 
را دارند، بیشترین محلی که برای جذب شدن 

انتخاب می کنند، کبد است.

قانونحفظکاربریباغاتدرهمدانمروجبیقانونی
طاهــره   - زیســت بوم  گــروه  ســپهرغرب، 
ترابی مهــوش: در گفت و گو بــا متولیان حوزه حفظ 
کاربری باغات مشــخص شــد تنها بــه باغات بالای 
یــک هکتار و بــا در نظر گرفتن ســند 6 دانگ، مجوز 
ســاخت و ساز داده می شــود حال آنکه در پی خرد 
بودن اراضی باغی اطراف شهر همدان، این قانون 
غیــر قابل اجرا، خود مروج بی قانونی بیش از پیش 

خواهد بود.
اگــر امــروز بــه باغــات اطــراف همــدان در نقاط 
مختلف از مســیر امامــزاده کوه و حیــدره گرفته تا 
گنجنامه و دره مرادبیگ و تفریجان سر بزنید شاهد 
خواهید بود که تیغ تیز ویلاسازی  بی رویه، باغ های 
اطراف شــهر همدان را نشــانه گرفتــه و گویی هیچ 
قانــون و مقرراتــی را بــه رســمیت نمی شناســد و 
همچنــان بــا قســاوت تمــام در طبیعــت ایــن دیار 
می تازد تا به اهداف شــوم خود برســد. این اقدام 
تأســف انگیز و دردآور چهــره طبیعت و روســتاهای 
این منطقه را تغییر داده چنانکه ویلاهای رنگارنگ 
یکی پس از دیگری باغ های الوان را به تسخیر خود 
درآورده و می رود تا برای همیشه به عمر این ثروت 

عظیم پایان دهد.
ســایه ســنگین ویلاهــای ســر بــه فلک کشــیده 
نفس باغ های میوه را به شــماره انداخته و آنچنان 
بــا شــتاب در حال پیشــروی اســت کــه در آینده ای  
نه چنــدان دور دیگــر اثــری از بــاغ در همــدان باقی 

نمی ماند.
توســط  »خانه بــاغ«  خریــد  اینکــه  جالب تــر 
شــهروندان همدانی این روزها به بحث مجالس و 
نقل محافل تبدیل شــده و زبان به زبان و خانه به 

خانه می چرخد.
دیوارهای بتنی، تخریب باغ ها و سرانجام رویش 
ویلا، واقعیت تلخی است که باغات حاصلخیز و بکر 
را در مناطــق خــوش آب و هوا یکی پــس از دیگری 

می بلعند.
این در حالی اســت کــه به اعتقاد کارشناســان، 
ع و باغ ها و سپس قلع  ســاخت و ســاز ویلا در مزار
و قمع آن ها، نوشدارویی پس از مرگ سهراب برای 
باغات به شــمار مــی رود، زیــرا آن زمیــن حاصلخیز 

به ندرت به چرخه تولید بازمی گردد.
هرچنــد ویلاســازی از حــدود ســه دهــه قبل در 
باغــات همــدان در زمانــی کــه ایــن کهن شــهر بــه 
باغ شــهر معــروف بود، آغاز شــد اما گســتردگی آن 
در دو دهه اخیر و درســت از زمانی که قانون حفظ 
کاربــری اراضــی زراعــی و باغ هــا از تصویب مجلس 
گذشــت، ســیر صعودی به خود گرفــت و به تدریج 
بــا آشــکار شــدن اهمیــت زمیــن بــه حیــاط خلوت 

زمین خواران تبدیل شد.
شیوع اپیدمی ویلاسازی در همدان موجب شد 
که بسیاری از روستاهای خوش آب و هوای نزدیک 
بــه همــدان همچــون روســتاهای خاکو، ســیلوار، 

تفریجان، شــورین، آبشــینه و نیز روستاهای مسیر 
امام زاده کوه، کاربــری تاریخی خود به عنوان بافت 
روستایی را از دست بدهند و با معضلات گوناگون 
اجتماعــی ناشــی از ناهمگونــی فرهنگــی مواجــه 

شوند.
تأسف بارتر اینکه اراضی و باغات مجاور همدان 
در روستاها به واسطه ویلاسازی های متعدد، دچار 
تغییر کاربری های گسترده به مکانی اقامت موقت 
و فصلــی افــرادی عمومــا غیرمحلــی تبدیل شــده 

است.
ع بــه ویلاهای  البتــه تبدیــل شــدن بــاغ و مــزار
محصــور شــخصی، پدیــده رایجی اســت کــه کم و 
بیــش در شــهرهای مختلــف دیــده می شــود امــا 
مسئله این است که این موضوع در همدان در دو 

سه سال اخیر شدت بیشتری یافته است.
از آنجایــی کــه این اســتان با داشــتن زمین های 
و  میوه  هــا  انــواع  تولیــد  و  کشــاورزی  مرغــوب 
محصولات کشاورزی معروف بوده رونق گردشگری 
از  یکــی  ایجــاد واحدهــای بوم گــردی  و  روســتایی 
راه های رونق و توسعه اقتصادی در همدان است.
ایــن امر از آنجا ناشــی شــد کــه در اثــر تغییر در 
نگرش های عمومی، دیگر جنبه کشــاورزی و تولید 
محصــول از باغ ها و زمین های زراعی مطرح نبوده 
بلکه کارکرد تفرجگاهی برای آن تعریف شد و کار تا 
جایی پیش رفت که هم اکنون بسیاری از زمین های 
باغــی همــدان تبدیــل بــه ویلاخانه هــای رنگارنگ 
شده که در آن خبری از کشاورزی به شکل حرفه ای 

آن وجود ندارد.
حــال آنکــه در کنــار ایــن تغییــر کاربری هــا طــی 
سال های اخیر دســت اندازی به اراضی ملی، تجاوز 
بــه حریم منابــع طبیعی همچــون رودخانه ها و در 
حالت کلی موضــوع زمین خواری موضوعی اســت 
که همواره حواشــی و متن های بسیاری را به خود 

اختصاص می دهد.
البتــه چنانکــه که گفته شــد برای رؤیــت عینی و 
بررســی ایــن موضــوع نیازی نیســت رنج ســفر را بر 
خــود همــوار کنید بلکه تنها کافی اســت بــه اندازه 
یک ســفره چندین کیلومتری از همدان تا روســتای 
مســیر امامــزاده کــوه و از ســمت دیگــر به ســمت 
دره مرادبیگ و گنجنامه و عباس آباد زمان بگذارید 
تــا شــاهد گســترش ویلاســازی در مناطــق خوش 

آب و هوای عنوان شده باشید.
بر این اســاس با توجه به اهمیت موضوع برآن 
شــدیم تا در این خصوص با تنی چند از مســئولان 
محلــی گفت و گویــی را ترتیــب دهیــم کــه در ادامه 

می خوانید:
دادســتان همدان مطرح کــرد: در قانون حفظ 
کاربری اراضی باغی و کشاورزی، وظیفه هر شخص 
و هــر مجموعــه به صــورت مجــزا، مــوارد جــرم و 
نــوع برخــورد با آن و همــه  موارد دیگــر به صراحت 

مشخص شده است.
حســن خانجانی با تأکید بر اینکه ســال گذشته 
و جــاری در راســتای اجــرای همیــن قانــون و نیــز 
آزادســازی حریــم رودخانــه منطقــه عباس آبــاد و 
گنجنامــه ورود جــدی داشــتیم، گفت: متأســفانه 
کم آبــی در ســال  جــاری توجه مســئولان را به خود 

جلب کرد و کار به صورت نیمه تمام باقی ماند.
وی با تأکید بر اینکه ظرفیت قانونی برای برخورد 
با متخلفان مناســب اســت اما متأســفانه سازمان 
جهاد کشــاورزی اســتان از امکانات و تجهیزات لازم 
بــرای اجــرای قانــون برخوردار نیســت، اظهــار کرد: 
در تبصــره دو مــاده 10 قانون حفــظ کاربری اراضی 
زراعــی و باغ هــا، تصریح شــده که جهاد کشــاورزی 
خود رأسا می تواند نسبت به تخریب ساخت و ساز 
غیــر مجاز اقدام کنــد و نیازی به حکم دادگاه ندارد 

اما در نبود تجهیزات این کار انجام نمی شود.
دادستان همدان در خصوص رویکرد شهرداری 
نیــز، گفــت: علاوه بر ظرفیت کمیســیون مــاده 100 
در قانون نیز این اجازه به شــهرداری ها داده شده 
که در صورت مشــاهده هرگونه ســاخت و ساز غیر 

مجاز با آن برخورد کنند.
خانجانی خاطرنشــان کرد: وضعیــت مواجهه با 
تخلفــات این چنینی مناســب نیســت و در هیچ یک 

از راهکارهای پیش روی خود کارکرد خوبی ندارد.
در ادامه کارشناس حقوقی مدیریت امور اراضی 
با بیان اینکه در خصوص تغییر کاربری اراضی باغی 
و ســاخت و ســاز غیر مجاز در آن ها، به اعتقاد من 
اعمال عملیات، پیشــگیرانه است، گفت: آنچه ما را 
در برخورد پیشــگیرانه با محدودیــت مواجه کرده، 
خلأهــای قانونی، کمبود نیروی انســانی به ویژه در 

بخش حقوقی و ادوات و تجهیزات است.
علی ســعیدی با اشــاره به اینکه یقینا اقدامات 
پیشگیرانه از برخورد پس از ساخت و ساز کارآمدتر 
خواهــد بود، اظهار کــرد: در نظر بگیریــد که پس از 
ســاخت و ساز بخواهیم در قالب تبصره دو قانون، 
به اســتناد دســتور مقــام قضائــی ورود کــرده و یا 
در راســتای مــاده 3 قانون، موضــوع را به محاکم 
قضائی ارجاع دهیم، یقینا پیگیری مسئله دشوارتر 

از اقدام به پیشگیری است.
وی با تأکید بر اینکه لازمه پیشگیری از ساخت و 
ساز به موضوع فعالیت اکیپ های گشتی و تقویت 
آن بازمی گــردد، ابراز کرد: متأســفانه باوجود حوزه 
اســتحفاظی مــورد عمــل در بحــث قانــون حفــظ 
کاربری در ســطح شهر همدان تنها یک تا دو گشت 
فعالیت دارند حال آنکه با توجه به وسعت باغات، 

نیازمند حداقل پنج تا 6 اکیپ گشت زنی هستیم.
این کارشــناس حقوقی مدیریت امــور اراضی با 
تأکیــد بر اینکــه متأســفانه علاوه بر کمبــود نیروی 
انســانی در ایــن بخش همانطور که پیشــتر عنوان 
شــد در حــوزه کارشناســان حقوقــی نیــز نیازمنــد 
ســاماندهی شــغلی هســتیم زیــرا اغلــب امنیــت 
شــغلی ندارنــد و با کمترین حقــوق و مزایا در حال 
فعالیــت هســتند گفــت: البتــه خوشــبختانه اخیراً 
چهار تن از کارشناســان با دشــواری های فراوان در 
حال تبدیل وضعیت شــدن هســتند که یقینا تأثیر 

مثبتی در عملکرد آن ها خواهد داشت.
ســعیدی با اشــاره به اینکه متأسفانه در عرصه 
تجهیــزات و ادوات نیز با مشــکل مواجهیم تصریح 
کــرد: در این عرصه نیز طبق اطلاعــی که بنده دارم 
بارهــا از طریــق رایزنی با اســتانداری پیگیری کردیم 

اما هنوز نتیجه مطلوب حاصل نشده است.
اقدامــات  عرصــه  در  اینکــه  بــر  تأکیــد  بــا  وی 
بــا  همــکاری  و  تعامــل  نیازمنــد  پیشــگیرانه 
هســتیم  موضــوع  ایــن  بــا  مرتبــط  دســتگاه های 
تشــریح کــرد: مســئله این اســت کــه طبــق قانون 
وظیفــه حفظ این نوع از اراضی به جهاد کشــاورزی 
ســپرده شــده اما یقینا با توجه به وســعت باغات، 
اجرای قانون تنها از عهده یک دســتگاه خارج است 
بنابراین دســتگاه هایی همچون راه وشهرســازی و 
شــهرداری باید در بخش های مختلف از اختصاص 
نیروی گشت زنی گرفته تا ملزومات، همکاری لازم را 

با ما داشته باشند.
وی بــا تأکید بر اینکه طبق قانــون حفظ کاربری 
اراضــی زراعی و باغ ها هرگونــه تغییر کاربری اراضی 
زراعــی و باغ هــا بایســتی با اخــذ مجوز از ســازمان 
جهاد کشــاورزی انجام شــود تشــریح کرد: در حال 
حاضــر تنهــا در باغــات بــالای یــک هکتــاری امکان 
ســاخت اتاقک کارگری مجاز است حال آنکه پیشتر 
این عدد هزار و 500 و بعدها تا پیش از سال 1400، 

دو هزار متر بود.
مدیر پیشــگیری و رفع تخلفات شهری شهرداری 
همــدان نیــز بــا بیــان اینکــه گروه هــای گشــت زنی 
به صورت شــبانه روزی در چند نقطــه از منطقه یک 
و دو شهرداری که بیشترین اراضی باغی را به خود 
اختصــاص داده انــد فعــال هســتند گفــت: باغات 
حیــدره، عباس آباد و گنجنامه، دره مرادبیگ و چند 
نقطــه دیگــر، به صــورت جــدی از ســوی اکیپ های 
گشــت زنی بــرای جلوگیری از تخلف و نیــز برخورد با 

متخلفان مورد رصد قرار می گیرند.
امیرحســین اســکندری با تأکید بر اینکه ابتدا به 
متخلــف اگــر در حین ســاخت و ســاز باشــد اخطار 
توقف ســاخت و ســاز در چند نوبت داده می شود 
تشــریح کــرد: در مــواردی طبــق ضوابط اگــر اجازه 
ورود داشــته باشــند برای جلوگیــری از ادامه کار از 
ســوی همکاران ما ضبط وســیله انجام می شود و 
در غیــر ایــن صــورت، در بدو امــر بــرای اذن ورود از 

مقام قضائی اقدام می کنند.
وی با تأکید بر اینکه اگر تخلف منجر به ســاخت 
شــود پرونده مورد تخلف به کمیســیون ماده 100 
از  ارجــاع داده می شــود، اظهــار کــرد: متأســفانه 
ابتدای سال تاکنون بر اثر گشت زنی هایی که انجام 
شــده در منطقــه یــک 300 مــورد و در منطقــه دو 

325 مورد صدور اخطاریه داشته ایم.
وی بــا تأکیــد بــر اینکه عملیــات انجام شــده در 
خصوص ضبط وســیله برای جلوگیــری از ادامه کار 
در منطقــه یک حــدود 415 مورد بــوده اظهار کرد: 
در منطقــه دو نیز این عدد 220 مورد عنوان شــده 

است.
مدیر پیشــگیری و رفع تخلفات شهری شهرداری 
همدان وجود خلأ قانونی و سخت گیری در اعطای 

مجوز با توجه به ضوابط در خصوص مساحت باغ 
را از عوامل ترغیب به ســاخت و ساز غیر قانونی در 
باغات اطراف شهر همدان دانست و گفت: مسئله 
این اســت که بیشــتر باغــات اطراف همــدان فاقد 
سند 6 دانگ و نیز مساحت مندرج در قانون حفظ 
کاربــری اراضی باغی و زارعی هســتند پس با توجه 
بــه عدم امکان اقدام قانونی نســبت به ســاخت و 

ساز غیر قانونی در باغات اقدام می شود.
مع الوصــف بــا توجــه بــه آنچــه گفتــه شــد در 
سال های اخیر دســت اندازی به اراضی ملی، تجاوز 
بــه حریم منابــع طبیعــی و زمین خواری بــه اراضی 
زراعــی و باغــی رســیده و خانه باغ هــا و ویلاهــای 
رنگارنــگ مثــل علــف هــرز در باغ هــای همــدان قد 
می کشــند تــا ضمــن نابــودی باغــات اقتصــادی و 
آســیب به امنیت غذایی معضلات اجتماعی را هم 

به بار آورند.
مســئله این اســت کــه بــا ســخت گیری قوانین 
برای ســاخت و ســاز یعنی در نظر گرفتن مساحت 
یــک هکتــاری به بهانــه حفــظ اراضی بــرای امکان 
اعطــای مجــوز و ســاخت و ســاز، آخرین تیشــه را 
به ریشــه باغــات همــدان زده ایم. در حــال حاضر 
بنا به خرد شــدن اراضی باغــی در پی موضوعاتی 
همچون ارث و یا عدم توان مالی افراد برای خرید 
اراضی با مســاحت بالا، به میزان کافی شاهد خرد 
شــدن باغات بوده ایم؛ حال بــا در نظر گرفتن این 
قاعــده ســختگیرانه بــه معنــای واقعــی از طریق 
ایــن قانون قابل اجــرا در باغات همدان بی شــک 
شــاهد قد علــم کــردن خانه های تجملاتی بیشــتر 
به صورت غیــر قانونی در باغ هــای کوچک مقیاس 
خواهیــم بــود زیــرا قانــون غیــر قابــل اجــرا خود 
به مثابــه نبود قانون اســت و به نوعی هرج و مرج 
بیشــتر را در باغات رقم می زند چراکــه افراد بنا به 
عدم موفقیت در فراینــد قانونی اخذ مجوز، برای 
تخلف جری تر شــده و یقینا به بدترین شکل عمل 

خواهند کرد.
بــه طــور قطــع، قــد کشــیدن ســاختمان های 
شــیک و تجملاتــی و ویلاهــای خوش رنــگ و لعاب 
در اراضــی کشــاورزی و باغــی در بلندمــدت موجب 
از بیــن رفتــن بخــش عمــده ای از تولیــدات بخش 
کشــاورزی خواهد شــد چراکه بســیاری از این خانه 
باغ هــا صرفا به منظور فضای تفریحی ایجاد شــده 
و صاحبــان این خانه باغ ها و ویلاهــا، به تنها چیزی 
کــه فکــر نمی کنند همــان کشــاورزی و یــا باغداری 

حرفه ای است.
بــه اذعــان کارشناســان، ویلاســازی و ســاخت 
خانه باغ هــا به صنعت باغداری اســتان نیز آســیب 
وارد می کند چون صاحبان آن با عدم رســیدگی به 
باغ ها بســتری را برای زمســتان گذرانی آفات فراهم 
کرده و شرایط را برای طغیان آفات و بیماری باغات 

در استان آماده می سازند.

چگونه لندن در کاهش 
آلودگی هوا موفق شد؟

سپهرغرب، گروه زیست بوم: در 25 نوامبر 2022 
صادق خان، شهردار لندن، برنامه های خود را برای 
گســترش منطقــه بســیار کم انتشــار )ULEZ( برای 
پوشــش کل لندن اعــلام کرد و این مــورد تضمین 
می کنــد کــه پنــج میلیــون لندنــی دیگــر می توانند 

هوای پاک تری تنفس کنند.
به نقل از ویفــروم، در حالی که بهبودهای قابل  
توجهی در کیفیت هوای لندن در سال های اخیر به 
وجود آمده اســت، 99 درصد از ســاکنان این شــهر 
هنــوز در مناطقــی زندگی می کنند کــه بیش از حد 
مجاز میزان آلودگی ناشی از وسایل نقلیه سازمان 

بهداشت جهانی را دارد.
الا  مــرگ  مــورد  در  تحقیقــی   2020 دســامبر  در 
آدوکیســی دبرا 9 ســاله بــه ایــن نتیجــه رســید کــه 
هوایــی کــه او تنفــس کــرده، عاملی مؤثــر در مرگ 
وی بوده اســت. این نخستین بار در بریتانیا بود که 

آلودگی هوا به عنوان علت مرگ ذکر شد.
تعداد کمی از سیاســتمداران به میزان مشکل 
آلودگی هوای لندن شک دارند. با این حال اختلاف 
نظر گسترده ای در مورد اینکه در مورد آن چه باید 

کرد وجود دارد.
 ULEZ ادعــای شــهردار مبنی بر اینکه گســترش
زندگــی میلیون ها نفــر را بهبود می بخشــد، بدون 
شــک ادعایی جســورانه اســت امــا به طــور کلی با 
شــواهدی از لنــدن و طرح های مشــابه در جاهای 
بــرای  حــال  ایــن  بــا  می شــود.  پشــتیبانی  دیگــر 
دســتیابی به بهبودهای اساسی در کیفیت هوا که 
مورد نیاز است، این نمی تواند تنها مداخله باشد.

در فوریــه 2008 پایتخــت بریتانیــا اولیــن طــرح 
کنتــرل آلاینده ها را بــا راه اندازی منطقه کم انتشــار 
)LEZ( اجرا کرد. این طرح در ابتدا به عنوان دریافت 

هزینه ای برای راندن وســایل نقلیه ســنگین با وزن 
بیــش از 12 تــن به مرکز شــهر آغــاز شــد و پنج ماه 
بعد شــامل وسایل نقلیه سنگین بیش از 3.5 تن 
و اتوبوس هــا نیــز شــد. بازنگری های بعــدی منجر 
بــه اعمــال آن از ســال 2021 بــه همــه خودروهــای 
تجاری بزرگی شد که استانداردهای آلایندگی اروپا، 
بــه ویــژه اســتانداردهای آلایندگــی اروپــا را رعایت 

نمی کنند.
در حالی کــه برخی نتایج تحقیقات نشــان داده  
کــه پیش بینی هــای اولیــه کاهــش انتشــار گازهای 
گلخانــه ای مرتبط با LEZ بســیار خوش بینانه بوده 
اســت، شــواهدی وجــود دارد کــه نشــان می دهد 

کیفیت هوا بهبود یافته است.
 ULEZ شــهردار لندن در آوریل 2019 در معرفی
برای پوشــش مرکز لندن تلاش کــرد. در اکتبر 2021 
ULEZ تا جاده های شمال و جنوب لندن گسترش 

یافت و 18 برابر اندازه اصلی خود شد.
یافته هــای اولیــه اداره لندن بــزرگ )GLA( تأثیر 
 ULEZ مثبــت و قابــل  توجهــی بــر کیفیــت هوا بــه
 GLA 2019 نســبت داد. بیــن جــولای و ســپتامبر
کاهــش 29 درصدی در غلظت دی اکســید نیتروژن 
)NO2( و بیــن فوریــه 2017 و فوریــه 2020، کاهش 
مکان هــای  در   NO2 غلظــت  در  درصــدی   44
کنــار جــاده ای مرکــزی لنــدن را نشــان داد. ایــن با 
یافته هــای طرح های مشــابه در شــهرهای آلمان و 

مادرید مطابقت دارد.
در حالــی که اثــرات ULEZ بر کیفیــت هوا مثبت 
اســت اما به دلیــل تعداد زیادی از وســایل نقلیه و 
ســطوح آلودگی که به ســایر فعالیت ها و وســایل 
نقلیه مرتبط هســتند، محدود شده است. کاهش 
 ULEZ شــدید آلودگــی هــوا در لنــدن نــه تنهــا بــه
بیشــتر بلکه به مجموعــه ای متنوع از سیاســت ها 

نیاز دارد که توســط دولت های محلی، منطقه ای و 
ملی اجرا شود.

نتایج یک مطالعه اخیر نشــان داد که مشخص 
نیست ساکنان مناطق فقیرتر لندن در واقع بیشتر 
در معرض آلودگی هوا هســتند. مناطق کم درآمد 
نســبت بیشتری از خودروهای ناسازگار و همچنین 
حمل  و نقل عمومی بدتری دارند و عدم دسترسی 
بــه حمل  و نقل عمومی در بخش های فقیرتر خارج 
از لنــدن یکــی از ایرادات کلیدی برخی از شــوراهای 

شهر خارج از این شهر است.
با این حال برای بهبود اساســی کیفیت هوا باید 
در کنــار ســایر اقدامات ملــی، منطقــه ای و محلی، 
مناطــق کم ترافیک و افزایش پیاده روی اجرا شــود. 
مهم تــر از همه اگر قرار اســت گســترش آن عادلانه 
باشــد، حمل  و نقــل عمومی در خــارج از لندن نیز 

باید بهبود یابد.

ابدالی مطرح کرد؛

مذاکره جهت تحویل درناهای جدید بلژیکی
جفت »امید« به ایران می آید؟

ســپهرغرب، گــروه زیســت بوم: سرپرســت دفتر 
حفاظــت و مدیریــت حیات وحــش از مذاکره جهت 
تحویل درناهای جدید بلژیکی به ایران جهت حفظ 

کریدور پروازی سیبری به کشور خبر داد.
مذاکــرات  انجــام  دربــاره  ابدالــی،  غلامرضــا 
جهــت ورود یــک درنــای ســیبری به ایــران اظهار 
کــرد: فــردی بلژیکــی در مرکــزی شــخصی اقدام 

بــه ایجاد مرکــز پرورش درنا کرده اســت و برخی 
بــه ســازمان محیــط زیســت پیشــنهاد اختصاص 
ایــران  بــرای  را  درناهــا  ایــن  از  یکــی  انتقــال  و 

داشته اند.
کار  بــرای  هزینــه ای  نیســت  قــرار  افــزود:  وی 
اختصاص داده شــود بلکه انتقال آن رایگان است 
و تنها برای اینکه کریدوری پروازی برای ورود درناها 

از ســیبری به ایــران ایجاد و حفظ شــود این اقدام 
مد نظر قرار گرفته است.

حیــات  مدیریــت  و  حفاظــت  دفتــر  سرپرســت 
وحــش ادامه داد: در حــال حاضر فقــط تک درنای 
سیبری به نام امید این کریدور پروازی را حفظ کرده 
و این نگرانی برای آینده وجود دارد که اگر درناهای 
جدید به ایران سفر نکنند این کریدور به طور کامل 

حذف شود.
ابدالــی گفت: ســعی می کنیم درنایــی که مورد 
مذاکــره قــرار می گیرد مــاده باشــد تا جفتــی برای 
امیــد هــم درنظر گرفته شــود البتــه اولویــت ابتدا 
این اســت که با ورود درناهای جدید خانواده هایی 
از درناهــا به ایران ســفر کننــد و کریدورهای پروازی 

حفظ شود.


